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مرکز مانیتورینگ پلتفرم های 
دیجیتال همراه اول 

افتتاح شد

کدام اقام مشمول ثبت
 در سامانه همتا هستند؟

ساعت های هوشمند و تبلت 
در صف رجیستری

فعا تراکنش های ساتنا بازگشت می خورد
اقدام ناقص بانک مرکزی 

در مهار تراکنش های 
بی هویت

اقدام بانک مرکزی برای برگشت زدن تراکنش های 
بی هویت در ساتنا اگر شامل همه تراکنش های بانکی 
بی هویت نشــود، اقدامی ناکارآمد است که به تقویت 

حکمرانی پول ملی کمکی نمی کند.

گسترش خدمات 
»دکتردکتر«

 در حوزه پزشکی آناین

تغییری در قوانین مبادات
 ارز دیجیتال رخ نداده است

دبیر شورای عالی فضای مجازی تشریح کرد

آخرین وضعیت
 طرح مدیریت VPN و تفکیک 
دسترسی ایرانی ها به اینترنت 

دبیر شــورای عالــی فضای مجــازی گفت: هیچ 
کدام از جناح های سیاسی در کشور اراده راه اندازی 
پیام رسان ها و شبکه های اجتماعی بومی   را نداشتند 

و نمی خواستند که پیام رسان های بومی  راه بیفتند.
مهر - ابوالحســن فیروزآبادی دیروز در ششمین 
همایش ملی فضای مجازی پاک که به صورت آناین 
از سوی دانشــگاه امام صادق )ع( و جمعیت توسعه 
گران فضای مجازی پاک برگزار شــد، با اشــاره به 
آستانه ورود به دهمین ســال تشکیل شورای عالی 
فضای مجازی، مهم ترین بحثی که در این شــورا به 
آن پرداخته شد را شبکه ملی اطاعات عنوان کرد و 
گفت: 4 سند مربوط به شبکه ملی اطاعات از جمله 
تعریف شــبکه، الزامات مربوط به آن، ســند تبیین 
الزامات شبکه ملی و سند معماری و طرح کان این 
شبکه طی این ۹ سال در شورای عالی فضای مجازی 

تبیین و تصویب شد.
وی گفت: این اســناد به عنوان اهــداف عملیاتی 
شدن شــبکه ملی اطاعات، تعیین کننده ابعاد این 
طرح ملی است و از لحاظ فنی و خدماتی نیز ابعاد آن 
را مشخص کرده است. عاوه بر شبکه ملی اطاعات 
مباحث مختلفی در خصوص صیانــت و حمایت از 
پیام رســان ها، نظام امنیتی فضای مجازی، ســند 

هویت معتبر و سند مقابله با اخبار جعلی در این شورا 
تصویب شد و برای آن تقسیم کار ملی صورت گرفت.

رییس مرکز ملی فضای مجازی با بیان تشــکیل 
ستاد رسانه در این مرکز و برگزاری 30 جلسه برای 
موارد مختلف فضای مجــازی گفت: موضوع تحول 
در فضای مجازی را در این ستاد به صورت مبسوط 
مورد بحث قرار دادیم و وزارتخانه هایی مانند علوم، 
آموزش و پرورش، بهداشت، ارشاد و سازمان صدا و 
سیما و تبلیغات اســامی مکلف به تهیه سند تحول 
در این حــوزه شــدند. تاکنون نیز وزارت ارشــاد و 
 دفتر تبلیغات اســامی قم این تکلیــف را اجرایی

 کرده اند.
فیروزآبادی با تاکید بر اینکــه در حوزه تهدیدات 
مرتبط با مباحث تجاری فضای مجازی نیز با ایجاد 
ســتادهای تنظیم بازار ارز فضای مجازی و مسکن 
و خودرو، فضای کشــور را مدیریــت کردیم، گفت: 
حتی در حــوزه مقابله با اقدامــات تحریمی آمریکا 
نیز ســتاد مقابلــه تشــکیل دادیــم و تصمیمات 
درســتی در این بخش ها اتخاد شــد. بــرای مثال 
در خصوص سیاســت کشــور در توســعه رمزپول 
 ملی تقســیم کار ملی بــا محوریت بانــک مرکزی

صفحه٤ انجام شد.
فیس بوک به تبعیض نژادی  متهم شد
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  سال چهاردهم

کارشــناس ارتباطات و فناوری اطاعات با انتقاد 
از مصوبــه مجلس در خصــوص اینترنــت در مورد 
 عواقب این مصوبه و گران شــدن اینترنت هشــدار

 جدی داد.
 محمد کشــوری در مطلبی که در ویرگول منتشر 
کرده است، نوشــت: 10  درصد افزایش حق السهم 
معادل 50 درصد ســود عملیاتی اپراتورهای همراه 
می شود. مگر ممکن است یا چرخش قلم حضرات یک 
باره 50 درصد سود یک شرکت خصوصی که بعضا در 

بورس هم هستند و سهامدران مردمی هم دارند را از 
او بگیرید و همزمان او را از افزایش قیمت منع کنید؟

وی افزود: از باب اتمام حجت چند نکته ای را در مورد 
این مصوبه عرض میکنم تا ســال بعد که دولت فعلی 
رفت و عطش برخورد این چنینی برخی نمایندگان 
با موضوعات تخصصی فروکش کرد، نگویند کســی 
نگفت و نمی دانستیم تبعات این مصوبه به کجا خواهد 
کشید. نگویند ما که گفته بودیم نباید اینترنت گران 

شود پس چرا شد.

هشدار یک کارشناس درباره تبعات مصوبه مجلس
قیمت اینترنت از مجلس حرف شنوی ندارد

 فیروزآبادی: دسترسی متفاوت به اینترنت را برای ۴ دسته خبرنگاران، پزشکان، 
دانشجویان و حوزه های علمیه تعریف کرده ایم
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احتمال برگزاری انتخابات
 تمام الکترونیکی در اصفهان
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پنجره

مرکز مانیتورینگ پلتفرم های دیجیتال 
همراه اول افتتاح شد

دبیر شــورای عالی فضــای مجازی »مرکــز مانیتورینگ 
پلتفرم هــای دیجیتال همراه اول« را مرکزی مدرن دانســت 
و گفت: این مرکز فراتــر از مانیتورینگ هایی اســت که یک 

اپراتور دارد.
شرکت ارتباطات ســیار ایران - مرکــز مانیتورینگ 
پلتفرم هــای دیجیتال همــراه اول صبح روز قبــل با حضور 
ابوالحســن فیروزآبادی، دبیر شــورای عالی فضای مجازی، 
مدیرعامل و مدیران ارشــد همراه اول و پلتفرم های دیجیتال 

اپراتور این اپراتور، در ساختمان ستاره ونک برگزار شد.
در این مراسم دبیر شورای عالی فضای مجازی کشور ضمن 
بازدید حضــوری از بخش های مختلف مرکــز مانیتورینگ 
پلتفرم های دیجیتال اپراتــور اول تلفن همــراه، در جریان 
وضعیت فعلی و ســهم هر کدام از پلتفرم ها در تولید محتوای 

بومی  قرار گرفت.
با توجه به اینکه در سند »طرح کان و معماری شبکه ملی 
اطاعات« بر موضوع رشد و توســعه محتوای داخلی فضای 
مجازی بر بستر شــبکه ملی اطاعات تأکید شده، همراه اول 
به عنوان نخستین و بزرگترین اپراتور ارتباطی کشور عاوه بر 
اینکه همواره سعی بر حرکت مطابق استانداردهای روز جهانی 
در حوزه ارتباطات سیار داشــته که نمونه بارز آن پیاده سازی 
نسل پنجم روی شــبکه تجاری خود اســت، از بحث توسعه 
زیرســاخت های ملی نیز غافل نبوده و با توسعه پلتفرم های 
دیجیتال مطابق نیاز مشترکان کشور، سهم بسزایی در خلق 

ترافیک داخلی داشته است.
مهدی اخوان بهابادی، مدیرعامل همراه اول در این مراسم 
با بیان وظایــف این مرکز مانیتورینــگ یکپارچه اظهار کرد: 
مرکزی که امروز رونمایی می شود، مرکز مانیتورینگ خدمات 
پایه دیجیتال همراه اول یا همان خدمات پایه ای شبکه ملی 

اطاعات است.
وی افزود: با مانیتــور لحظه ای پلتفرم هایی نظیر شــبکه 
دانش آموزی »شاد«، برخی شبکه های اجتماعی مانند روبیکا 
و همچنین موتور جستجویی همچون ذره بین در این مرکز، 
هر زمان اتفاق خاصی در روند ســرویس دهی آنها مشاهده 
شود، واکنش ازم و به موقع را در رفع مشکل خواهیم داشت.

ابوالحسن فیروزآبادی، دبیر شــورای عالی فضای مجازی 
کشــور نیز بعد از بازدید کامــل از این مرکــز مانیتورینگ، 
با تأکید بر اینکه »امروز شــاهد افتتاح یــک مرکز مدرن در 
حوزه مانیتورینگ هســتیم«، اظهار کرد: ایــن مرکز فراتر از 
مانیتورینگ هایی که یک اپراتور دارد، اســت و تمهیداتی در 
آن دیده شده که رصد بهتری از وضعیت بکارگیری سکوها و 

برنامک ها داشته باشد.
رییس مرکــز ملی فضای مجــازی تصریح کــرد: از امروز 
مانیتور این مرکز در حوزه VOD )رســانه تعاملی(، سکوی 
آموزشی شاد و حداقل چهار پیام رســان با تأثیر وسیع ملی، 

شروع می شود.
وی همچنین با بیــان اینکه امروز خبر خــوب دیگری از 
همراه اول شاهد بودیم، گفت: پروژه ای که همراه اول در حوزه 
»جستجوگر« از چند ماه گذشته شروع کرده بود، امروز وارد 
مرحله نهایی اعام عمومی شده اســت. این موتور جستجو از 
قابلیت های محلی بســیار خوبی برخوردار است و امیدواریم 
بتواند بخش بزرگــی از نیازهای مردم را بهتــر از مرورگرها 

خارجی تأمین کند.
فیروزآبادی با اشــاره ای به نظام هویــت معتبر در فضای 
مجازی کشــور و اقدامی که همراه اول در توســعه یک موتور 
جستجوی بومی  انجام داده است، ابراز کرد: با توجه به اینکه 
دنبال این هستیم سرویس های بومی  از مزیت های سرزمینی 
استفاده کنند تا بتوانند سرویس بهتری از مشابه های خارجی 
خود ارایه دهند، اگر این جســتجوگر هم بتواند تعداد باایی 
کاربر ایرانی را جذب کند، هماهنگی های ازم بین دستگاهی 
را فراهــم می آوریم تا کاربران بــا هر یک بــار ورود، بتوانند 
تمامی کارهای روزانه را روی بســتر مذکور اعم از امور بانکی، 

بورسی و اداری انجام دهند.
همــراه اول به عنوان یکــی از بزرگتریــن بازیگران عرصه 
ارتباطات و فناوری اطاعات کشور، مأموریت خود را »تحقق 
رویای دیجیتال« عنوان کرده و با چشم انداز تبدیل شدن به 
یکی از رهبران بازار ICT منطقه با ارایه خدمات و راهکارهای 
هوشــمند با هدف »توانمند سازی اکوسیســتم دیجیتال«، 
تاش می کند نقش خود را در توسعه روزافزون کشور به خوبی 

شناخته و مسؤوانه ایفا کند.

با توجه به مصوبه مجلس
اپراتورها سرعت اینترنت را 

کم می کنند
سخنگوی کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اسامی  
گفت: در گذشــته اپراتورها 28 درصد از سودشــان را بابت 
حق السهم دولت می پرداختند که این سهم با تصمیم مجلس 
شورای اسامی به 38 درصد، یعنی 10 درصد بیشتر افزایش 

یافت.
ایمنا - مهــدی طغیانی در مورد طــرح هزینه کرد درآمد 
دولت از حق السهم اپراتورها اظهار کرد: مجلس حق اامتیاز و 
حق السهم دولت از درآمد اپراتورهای تلفن را افزایش داد. در 
گذشته اپراتورها 28 درصد سودشان را بابت حق السهم دولت 
می پرداختند که این سهم با تصمیم مجلس شورای اسامی به 
38 درصد، یعنی 10 درصد بیشتر افزایش یافت؛ البته برخی 
اپراتورهای کشور که قراردادشان با دولت تا سال آینده منقضی 
نمی شود مشمول این قانون نمی شوند که در حال حاضر تنها 

اپراتور ایرانسل باید مشمول این قانون شود.
وی افزود: طبیعتاً اپراتورها پــس از افزایش حق اامتیاز و 
حق الســهم دولت، تعرفه خدماتی خــود را افزایش خواهند 
داد که بر همین اســاس بعد از مطرح شدن این موضوع و این 
که ممکن اســت به مردم از جهت افزایش تعرفه ها فشار وارد 
شود، پیشنهاد شد که قسمتی به قانون الحاق شود که مانع از 
افزایش تعرفه ها شود. سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس 
شورای اسامی  گفت: من با این تصمیم مخالف بودم چرا که 
ســیگنال بدی از طرف حاکمیت به بخش خصوصی سرمایه 
گذاری می دهد که نباید روی تصمیمــات و قول و قرارهایی 
که می گذاریم، حســاب کنید و هر لحظه بخواهیم تغییرش 
می دهیم که این به معنی بی ثباتی در سیاســتگذاری است؛ 
ضمن اینکه قیمت گذاری ثابت کااها و خدمات، کار حاکمیت 
نیست و قباً هم تجربه شکست در این زمینه را داشته ایم. اگر 
برای اپراتورها هم هزینه بتراشی و بعد در نهایت مجبورشان 

کنی تعرفه را باا نبرند، از سرعت و کیفیت کم می کنند.

دبیر شــورای عالی فضای مجازی گفت: هیچ 
کدام از جناح های سیاسی در کشور اراده راه اندازی 
پیام رســان ها و شــبکه های اجتماعــی بومی   را 
نداشتند و نمی خواستند که پیام رسان های بومی 

 راه بیفتند.
مهر - ابوالحسن فیروزآبادی دیروز در ششمین 
همایش ملی فضای مجازی پــاک که به صورت 
آناین از سوی دانشگاه امام صادق )ع( و جمعیت 
توســعه گران فضای مجازی پاک برگزار شــد، با 
اشــاره به آســتانه ورود به دهمین سال تشکیل 
شورای عالی فضای مجازی، مهم ترین بحثی که در 
این شورا به آن پرداخته شد را شبکه ملی اطاعات 
عنوان کرد و گفت: 4 ســند مربوط به شبکه ملی 
اطاعات از جمله تعریف شبکه، الزامات مربوط به 
آن، سند تبیین الزامات شبکه ملی و سند معماری 
و طرح کان این شبکه طی این ۹ سال در شورای 

عالی فضای مجازی تبیین و تصویب شد.
وی گفت: این اســناد به عنوان اهداف عملیاتی 
شدن شــبکه ملی اطاعات، تعیین کننده ابعاد 
این طرح ملی است و از لحاظ فنی و خدماتی نیز 
ابعاد آن را مشخص کرده است. عاوه بر شبکه ملی 
اطاعات مباحث مختلفــی در خصوص صیانت 
و حمایت از پیام رســان ها، نظــام امنیتی فضای 
مجازی، ســند هویت معتبر و سند مقابله با اخبار 
جعلی در این شورا تصویب شد و برای آن تقسیم 

کار ملی صورت گرفت.
رییس مرکز ملی فضای مجازی با بیان تشکیل 
ستاد رسانه در این مرکز و برگزاری 30 جلسه برای 
موارد مختلف فضای مجازی گفت: موضوع تحول 
در فضای مجازی را در این ستاد به صورت مبسوط 
مورد بحث قرار دادیم و وزارتخانه هایی مانند علوم، 
آموزش و پرورش، بهداشت، ارشاد و سازمان صدا و 
سیما و تبلیغات اسامی مکلف به تهیه سند تحول 
در این حوزه شدند. تاکنون نیز وزارت ارشاد و دفتر 
تبلیغات اسامی قم این تکلیف را اجرایی کرده اند.

فیروزآبادی با تاکید بر اینکه در حوزه تهدیدات 
مرتبط با مباحث تجاری فضای مجازی نیز با ایجاد 
ستادهای تنظیم بازار ارز فضای مجازی و مسکن 
و خودرو، فضای کشــور را مدیریت کردیم، گفت: 
حتی در حوزه مقابله بــا اقدامات تحریمی آمریکا 
نیز ســتاد مقابله تشــکیل دادیــم و تصمیمات 
درســتی در این بخش ها اتخاد شــد. برای مثال 
در خصوص سیاســت کشور در توســعه رمزپول 
 ملی تقســیم کار ملی با محوریــت بانک مرکزی

 انجام شد.
وی با بیان تصویب ســند اینترنت اشــیا برای 
تقســیم کار ملی در حوزه فناوری های نو، گفت: 
در مواجهه با بیماری کرونا نیز سیاستگذاری های 
مناســب مربوط به فضای مجازی انجام شــد به 
نحوی که با ایجاد پلتفرم »شــاد« موفق شــدیم 
که 10 میلیون دانش آموز را برای تحصیل در این 

شبکه هدایت کنیم.
به گفته دبیر شورای عالی فضای مجازی، پلتفرم 
شاد روزانه 403 گیگ ترافیک کشور را در اختیار 

دارد.
وی از اجرای طرح مدیریت vpn خبر داد که با 
سایر دســتگاه ها پیش می رود و اظهار امیدواری 

کرد که به زودی به نتیجه برسد.
رییس مرکز ملی فضای مجــازی با بیان اینکه 
با همــکاری کارگروه تعییــن مصادیق محتوای 
مجرمانه، دسترســی متفاوت به اینترنت را برای 
4 دســته خبرنگاران، پزشــکان، دانشــجویان و 
حوزه هــای علمیه تعریف کرده ایم تا شــاهد این 

نباشــیم که از کودک خردسال تا فرد ۹0 ساله به 
یک میزان از محتوای اینترنت دسترسی دارند.

فیروزآبادی با بیان اینکه بخشی از سند صیانت 
کودک و نوجــوان در فضای مجازی در شــورای 
عالی بررسی شــد و ادامه آن باید در جلسه شورا 
بررسی و به تصویب برسد، گفت: با وجود این سند، 
تکلیــف وزارت آموزش و پرورش و ارشــاد برای 
شــکل گیری پلتفرم کــودکان در فضای مجازی 

مشخص می شود.
وی ایران را در میان 10 کشور اولی دانست که 
فیلترشده ترین اینترنت را دارد و گفت: ما اینترنت 
صیانت شــده داریم و قبول نداریم که این فضا به 
طور کلی رها شده است. البته دسترسی به محتوای 
نامناسب نیز ممکن اســت و این مربوط به جنس 
این فضا است. حتی کشور چین که سیاست های 
کاماً مشخصی در حوزه فیلترینگ اینترنت دارد 
و دسترسی مدیریت شده ای در این فضا دارد، باز 
هم نمی تواند به صورت 100 درصدی این فضا را 

کنترل کند.
نمی خواســت  جناحــی  هیــچ   

پیام رسان های بومی  راه بیفتد
فیروزآبادی در خصوص اینکه چرا در عمل اثرات 
مصوبات شــورای عالی فضای مجــازی ملموس 
نیســت و سیاســتگذاری ها به نتیجــه مطلوب 
نمی رســد، گفت: فضای مجــازی بحث تضعیف 
دولت ها است و دشــمنان ما از امکانات شبکه ای 
و تکنولوژیکی در این حوزه برخوردار هســتند و 

توانسته اند بر این فضا حکمرانی کنند.
وی با تاکید بر اینکه ضعف هایی وجود دارد اما 
نمی شــود به صورت مطلق گفت که کاری انجام 
نشده اســت، توضیح داد: با توجه به جنس فضای 
مجازی توقع اعمــال حاکمیت 100 درصدی در 
این فضا مقدور نیست. اما ما تاکیدمان بر این است 

که باید قلمروسازی صورت گیرد.
دبیر شــورای عالی فضای مجازی با بیان اینکه 
وقتی با سیستم عامل خارجی وارد فضای مجازی 
می شویم قلمرو ما بسیار آسیب پذیر است، تاکید 
کرد: ما در پلتفرم سیســتم عامــل ضعف داریم. 
در برخــی حوزه های دیگر نرم افزاری و ســخت 
افــزاری ضعف داریم. بخشــی از اینهــا از طریق 
سیاست گذاری برطرف می شــود و بخشی نیز از 
طریق ایفای نقش مردم برای قلمروسازی. تا زمانی 
که این وحدت ملی وجود نداشته باشد نمی توان 

امیدوار به رفع ضعف ها بود.
فیروزآبادی در خصــوص عدم اعمال حکمرانی 
در فضای پیام رســان ها و شــبکه های اجتماعی 
گفت: در این زمینه اراده سیاسی در کشور وجود 

نداشــت و هیچکدام از جناح ها نمی خواســتند 
پیام رســان ها راه بیافتنــد و به همیــن دلیل به 
نتیجه نرســیدیم. چرا که ما از نظــر تکنولوژی 
فنی وضعمان خوب اســت. حتــی پلتفرم های 
رمزارز ســطح باا در کشــور داریم اما در سطح 
ایجاد پیام رسان و شبکه های اجتماعی هیچ کدام 
 از جناح هــا، اراده راه انــدازی ایــن حــوزه را ن

داشتند.
وی گفت: ما هشدار داده بودیم که اگر خودمان 
وارد بومی  سازی نشــویم، پلتفرم های خارجی ما 
را فیلتر می کنند. مســووان به ایــن پیش بینی 
مــا می خندیدند. امروز اما شــاهد هســتیم که 
اپلیکیشــن ها ما را فیلتر می کنند و دسترسی به 
بســیاری از اپ ها برای کاربران ممکن نیست و به 
کاربران ایرانی سرویس نمی دهند. ما این تهدیدات 
را در مرکز ملی فضای مجــازی پیش بینی کرده 
بودیم. امروز بسیاری از سکوهای نرم افزاری برای 

کاربران ایرانی تحریم است.
دبیر شورای عالی فضای مجازی گفت: باید در 
این حوزه قلمروسازی و ایجاد قدرت کنیم البته نه 
از راه فیلتر. بلکه باید با نوآوری، مشابه امکانات را 

برای مردم فراهم کنیم.
فیروزآبادی با بیان اینکه هــم اکنون صاحبان 
پلتفرم ها، صاحبان قدرت هســتند، گفت: ما یک 
کشــور مصرف کننده روی پلتفرم اینســتاگرام 
هســتیم و تا زمانی کــه پلتفرم بومــی  خودمان 
را نداشــته باشــیم نمی توانیم در این فضا اعمال 

سیاست کنیم.
 نارضایتی رهبری از وابستگی کشور به 

پلتفرم های آمریکایی
رییس مرکز ملی فضای مجــازی در خصوص 
نارضایتی مقام معظم رهبری از روند پیشــرفت 
شبکه ملی اطاعات، اظهار داشت: شدت نگرانی 
رهبری در خصوص وابســتگی کشــور در حوزه 
فضای مجازی به ویژه در حوزه پلتفرم ها اســت. 
این میزان دغدغه امــا در میان مدیران کشــور 
وجود ندارد. کشوری مانند چین شعارش رهایی 
از سیستم عامل ویندوز و سخت افزار اینتل است. 
اما در کشور ما دولت و مجریان، تاشی در این باره 
نمی کنند. به طور کل هیچ نهادی در کشور وجود 
ندارد که کشــور را از وابستگی انحصار این سخت 
 ios افزارها و نرم افزارها رها کند و ما را از اندروید و

و ویندوز خاص کند.
وی گفت: مسوول این خاصی از انحصار 100 
درصد سخت افزارهای آمریکایی مشخص نیست. 
حتی ما در بودجه ساانه کشور نیز ردیف مستقلی 
به نام شبکه ملی اطاعات نداریم. همه اینها باعث 

نارضایتی رهبر انقاب می شــود. ایشــان در 12 
آذرماه سال ۹8 صراحتاً مطرح کردند که خدمات 
پایه و پلتفرم های اساســی در کشور نباید وابسته 
باشــد. موضوعی که هم اکنون در آن وابســتگی 
داریم و تا قبل از این تاریخ، دولت نمی پذیرفت که 

وظیفه بومی  سازی خدمات پایه را دارد.
فیروزآبادی افزود: هم اکنــون با اباغ رهبری، 
وزارت ارتباطات مســوولیت خدمات پایه شبکه 
ملــی اطاعــات را که شــامل موتورجســتجو، 
ایمیل، سیستم عامل، خدمات ابری و پیام رسان 
اســت بــه عهــده گرفتــه و در ســند معماری 
شــبکه ملی اطاعات نیز بر خاصــی از انحصار 
ســلطه گرایانه آمریــکا در سیســتم عامل برای 
 نهادهای دولتــی، حکومتــی و دفاعــی تاکید 

شده است.
مجوز مذاکره با گوگل و اینستاگرام صادر شد

دبیر شــورای عالی فضای مجازی در خصوص 
مذاکره بــا صاحبــان پلتفرم ها بــرای پذیرفتن 
قوانین حکمرانی کشــور بر فضای مجازی گفت: 
پلتفرم هایی که هم اکنون مسدود هستند، جای 
بحثی ندارند. اما به دوســتان مجــوز داده ایم که 
با گوگل، اینســتاگرام و واتــس اپ وارد مذاکره 
شــوند که آنها به مقررات ما تمکین کنند. البته 
ما معتقدیم که تــاش ازم در این زمینه صورت 

نگرفته است.
وی گفت: قبول داریم که شرایط کشور ما خاص 
اســت و نباید این مذاکره را به ســهولت ترکیه، 
پاکســتان و یا اندونزی مقایسه کنیم. اما چنانچه 
با موضع قدرت وارد شویم و مواضع مان منفعانه 
نباشد، نتایج امیدبخشی را شــاهد خواهیم بود. 

مسوول این مذاکرات نیز وزارت ارتباطات است.
فیروزآبادی با انتقاد از حضور مقامات سیاســی 
کشور که مخاطب خارجی ندارند در پلتفرم های 
فیلتر شــده گفت: ما آیین نامــه ای در مرکز ملی 
فضای مجازی تهیه کرده و به مســووان مربوطه 
ارایه دادیم که در پلتفرم های مسدود شده حضور 
نداشته باشند و به جای رسانه های رسمی، اخبار 
سازمانی خود را در این فضا پخش نکنند. اما این 
آیین نامه بــا بی توجهی مواجه شــد و هم اکنون 
شاهد هستیم که مســووان روی پلتفرم مسدود 
شــده آمریکایی مسائل ســازمانی خود را مطرح 
کرده، حتی رونمایی از دستاوردهای سازمان خود 
را در این فضا اعام می کنند و یا شــاهد دعواهای 
سازمانی روی این پلتفرم ها هستیم. البته در مورد 
قانونی بودن و یا نبودن این اقدام، قوه قضائیه باید 

نظر دهد.
 تنها راه مقابله با اینترنت ماهواره ای 

وی از کیفیــت اینترنت ثابت نیــز انتقاد کرد و 
گفت: نارســایی شبکه ارتباطی کشــور باید رفع 
شــود. تنها راه مقابله فنی با اینترنت ماهواره ای 
ارایه امکانات فنی ارزان و با کیفیت روی شــبکه 
اینترنت زمینی است. باید سیستم زمینی اینترنت 
را تقویت کنیم و از توسعه شبکه های ماهواره ای 

اینترنت نترسیم.
دبیر شــورای عالی فضای مجازی با بیان اینکه 
اینترنت ماهواره ای با هــدف ارایه خدمات به یک 
میلیارد نفــر از جمعیت جهان کــه فاقد امکانات 
ارتباطات هستند، تعریف شده است، تاکید کرد: 
ما در شهر تهران که نباید با مشکل نبود امکانات 
ارتباطی و کیفیت ضعیف اینترنت مواجه باشیم. 
متأسفانه مردم حاضر هستند برای اینترنت هزینه 
بســیاری پرداخت کنند اما اپراتورهای اینترنت 
برای خدمات دهی در حق مردم کوتاهی می کنند.
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فارس - فرماندار اصفهان گفت: بحث الکترونیکی بودن انتخابات هم مطرح است که احتماا فقط در کانشهر اصفهان انتخابات تمام الکترونیک برگزار خواهد شد که این اتفاق طی توافق با 
هیأت مرکزی نظارت و ستاد انتخابات کشور انجام خواهد شد. وی گفت: انتخابات مهم ترین رویداد سیاسی کشور است که برای آن هم به لحاظ قانونی پیش بینی شده و هم تمامی دستگاه ها 

در سهولت برگزاری انتخابات همکاری خواهند داشت؛ در استان اصفهان که استان پیشرو است همه شعب ما دارای شرایط برگزاری انتخابات با پهنای باند مناسب هستند.

دبیر شورای عالی فضای مجازی تشریح کرد

آخرین وضعیت طرح مدیریت VPN و تفکیک دسترسی ایرانی ها به اینترنت 

دریچه

ارتباط 2/5 میلیون کارتخوان 
بی هویت قطع شد

بانک مرکزی ارتباط بانکی حدود 2/5 میلیون کارتخوان 
و درگاه پرداخت اینترنتی غیرفعال را قطع و اطاعات 4/7 

میلیون دستگاه دیگر را به سازمان امور مالیاتی ارایه کرد.
مهر - بانک مرکزی اعام کرد، این نهاد بر اساس ماده 
11 قانون پایانه های فروشــگاهی نســبت به ساماندهی 
دستگاه های کارتخوان و درگاه های پرداخت الکترونیکی 
اقدامات مهمی انجــام داده و روند این عملیات با همکاری 

سازمان امور مالیاتی ادامه دارد.
بنا بر اعام معاونــت فناوری های نویــن بانک مرکزی 
تاکنون اطاعــات 4 میلیون و 700 هــزار کارت خوان و 
درگاه پرداخت که پیش از این در سامانه مؤدیان مالیاتی 
ثبت نشــده بود پس از تکمیل و صحت سنجی اطاعات 
برای تشکیل پرونده مالیاتی به سازمان امور مالیاتی ارایه 

شده است.
همچنین زیرســاخت های فنی و مقرراتــی ازم نیز به 
گونه ای فراهم شــده که از بیســتم دی ماه گذشــته هر 
متقاضی جدیــد ترمینال پرداخت ابتدا ملزم به تشــکیل 
پرونده مالیاتی است و روال تخصیص ترمینال به متقاضی 
جدید تنها پس از ثبت نام در سامانه و دریافت کد رهگیری 

ادامه خواهد یافت.
عاوه بر این دو میلیــون و 100 هزار کارتخوان و درگاه 
پرداخت اینترنتــی غیرفعال یا کم تراکنــش نیز که فاقد 
پرونده مالیاتی بودند، قطع شدند. این تعداد عاوه بر 360 
هزار کارتخوان و درگاه پرداخت اینترنتی است که در مرحله 
قبل به علت نامعتبر بودن کد ملی و شناسه ملی نامعتبر یا 

پرونده مالیاتی غیرفعال قطع شده بودند.
خبرگزاری مهر طی ماه های اخیر در چند گزارش از تعلل 
بانک مرکزی در اجرای قانون انتقاد کرده بود؛ از جمله در 
گزارشــی که با عنوان 3میلیون و800 هــزار کارتخوان؛ 
همچنان بی هویت / مهلت ســاماندهی به سر رسید در 4 
آذرماه منتشر شده بود، با بیان اینکه »بانک مرکزی تا آخر 
آبان ماه موظف به احراز هویت 3/8 میلیون کارتخوان بوده 
است؛ این کارتخوان ها مسیری برای فرار مالیاتی، پولشویی 
و عامل مهمی در نوســانات بازارهای مختلف اســت«، از 

کوتاهی بانک مرکزی در این زمینه انتقاد کرده بود. 
این گزارش با واکنش معاون بانک مرکزی همراه شــد؛ 
مهران محرمیــان همــان روز )4 آذر 13۹۹( در صفحه 
شــخصی خود در فضای مجازی نوشــت: ماده 11 قانون 
پایانه هــای فروشــگاهی پــس از ماه هــا برنامه ریزی با 
ســازمان امور مالیاتی وارد فازاجرایی شــد. بــرای کلیه 
صاحبان کارتخوان که مودی مالیاتی نیســتند با تکمیل 
و صحت سنجی اطاعات، پرونده مالیاتی تشکیل خواهد 
شد بانک مرکزی و سازمان مالیاتی برای جلوگیری از فرار 

مالیاتی هماهنگی کامل دارند.

اینترنت در متروی شیراز
 رایگان می شود

 رییس کمیسیون هوشمندســازی و فناوری اطاعات 
شورای اسامی شهر شــیراز گفت: برنامه ریزی های ازم 
برای تجهیز تمام ایســتگاه های مترو تا اردیبهشت سال 
1400 با اولویت ایســتگاه های نمازی و میرزای شیرازی 

انجام شدهذاست.
ایســنا - لیــا دودمــان در جلســه کمیســیون 
هوشمندسازی و فناوری اطاعات درباره گزارش پیشرفت 
پروژه اینترنت رایگان شــهری عنوان کرد: در این زمینه 
ضروری اســت ســازمان حمل ونقل ریلی برای در اختیار 
گذاشتن زیرساخت های ازم از جمله فیبر نوری به منظور 
اجرای فاز یک وای فای رایگان در ایستگاه های مترو اقدام 

کند.
دودمان افزود: پس از این مرحله، این ســازمان موظف 
است ضمن برگزاری جلسه مشــترک با سازمان فناوری 
اطاعات و ارتباطــات، نتیجه اقدامات خــود را به صورت 

هفتگی به کمیسیون هوشمندسازی ارایه دهد.
رییس کمیسیون هوشمندســازی در خصوص گزارش 
پیشرفت پروژه تفکیک پسماند از مبدأ نیز عنوان کرد: بر 
اساس گزارش های ارایه شده از سازمان مدیریت پسماند 
در هفته آخر اسفندماه سال جاری از سامانه هوشمندسازی 

تفکیک پسماند از مبدأ رونمایی خواهد شد.
دودمان همچنین درباره دستور کار بررسی طرح حمایت 
از کسب وکارهای نوپا در حوزه فناوری اطاعات و ارتباطات 
اعام کرد: این موضوع در قالب طرح به شورا ارایه خواهد 
شــد و تصمیم گیری ازم در این خصوص در صحن انجام 

می شود. 
او به بررســی گزارش پیشــرفت پروژه هوشمندسازی 
مراکز تحــت نظارت ســازمان ســاماندهی مشــاغل و 
فرآورده های کشاورزی نیز پرداخت که در جلسه مشترک با 
کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسامی شهر شیراز درباره 
آن تبادل نظر شد.  عضو شورای اسامی شهر شیراز اظهار 
کرد: بر اساس بررسی های انجام شــده درباره پروژه های 
هوشمندسازی سازمان ســاماندهی مشاغل، هفته آینده 
گزارش مزایده نرم افزاری و سخت افزاری فرآیند یادشده 
به کمیســیون ارایه می شــود.  او ادامه داد: از سامانه های 
هوشمندســازی میدان میــوه و تره بار و مکانیزه شــدن 
صندوق های 24 بازارچه شهرداری نیز در اردیبهشت ماه 

سال 1400 رونمایی خواهد شد.

اطاع از اعتبار دفترچه بیمه 
از طریق تماس با ۱۴2۰

مدیر فنــاوری و تحــول دیجیتــال ســازمان تامین 
اجتماعی از ارایه سرویس استعام وضعیت برخورداری از 
حمایت های درمانی تامین اجتماعی در بستر IVR )تلفن 

گویا( از طریق سامانه 1420 خبر داد.
ایسنا - امیرحســین حمیدیان اظهارکرد: در راستای 
توســعه ارایه خدمات این ســازمان در کانال های متعدد، 
ارایه سرویس اســتحقاق درمان در بســتر IVR سامانه 
1420، بر اســاس کد ملی و شناســه اتباع خارجی، قابل 

بهره برداری است.
 وی افزود: مخاطبین سازمان تامین اجتماعی می توانند 
با تماس به شــماره 1420 و انتخاب گزینه 3 و وارد کردن 
کد ملی یا شناسه اتباع خارجی، از وضعیت برخورداری از 

حمایت های درمانی خود مطلع شوند. 

فعا تراکنش های ساتنا بازگشت می خورد

اقدام ناقص بانک مرکزی در مهار تراکنش های بی هویت

چالشچالش

اقدام بانک مرکزی برای برگشــت زدن تراکنش های بی هویت 
در ســاتنا اگر شــامل همه تراکنش های بانکی بی هویت نشــود، 
اقدامی ناکارآمد اســت که به تقویت حکمرانــی پول ملی کمکی 

نمی کند.
مهر - حکمرانی پول ملی یکی از عرصه های نوین حکمرانی است 
که در آن کشورهای مختلف از ظرفیت های نظام پرداخت مبتنی بر 
پول ملی و همچنین اطاعات موجود در تراکنش های بانکی برای 
اداره کشور در امور مختلف مالیاتی، سیاست های حمایتی و مبارزه 

با جرایم سازمان یافته و پولشویی استفاده می کنند.
در ایران نیز بخصوص در ســال های اخیر توجه ها بــه لزوم ارتقا 
حکمرانی ریال افزایش یافته اســت و در این راســتا اقدامات خوبی 
در ایجاد زیر ساخت های اطاعاتی و استفاده از آن ها در نظام بانکی 
و مالیاتی انجام شــده که از جمله آن ها می توان بــه ضرورت انجام 
تراکنش های بانکی با استفاده از کد شــهاب اشاره کرد که در احکام 
قانون بودجه سال ۹8 نیز ثبت شده است. بانک مرکزی در بند »ح« 
تبصره »16« قانون بودجه ســال ۹8 مکلف شد تا ظرف مدت 1 ماه 
از ادامه فعالیت حساب های بانکی بی هویت جلوگیری کند تا به این 
ترتیب تراکنش های بانکــی از آن به بعد با اطاعــات کامل هویتی 
همچون فرستنده و گیرنده مبادله شــوند. برای انجام این کار بانک 
مرکزی کد شهاب را که همان کد ملی برای اشخاص حقیقی و شناسه 
ملی برای اشخاص حقوقی اســت را در نظر گرفته است اما تاکنون از 

مسدود کردن حساب های فاقد کد شهاب خودداری کرده است. 
 تصمیم دیر هنگام برای مهار تراکنش های بی هویت

در همین زمینه بانک مرکزی در ســال ۹8 از اجرای این تکلیف 
قانونی سر باز زد تا اینکه حدود دو ماه پیش مهران محرمیان، معاون 
فناوری های نوین بانک مرکزی از برگشــت خوردن تراکنش های 
بانکی بدون کد ملی از یکشــنبه 5 بهمن خبر داد تا به این صورت 
حساب های بی هویت، قادر به انجام تراکنش در بستر ساتنا نباشند.

وی در خصوص تصمیم جدید بانک مرکزی توضیح داد: »از پنجم 
بهمن امسال، تمام تراکنش های بدون کد شهاب در ساتنا برگشت 
می خورند، ایــن اقدام تأثیری بر فعالیت مشــتریانی که اطاعات 
هویتی ایشان نزد بانک ها و مؤسسات اعتباری موجود است، نخواهد 
داشت و صرفاً حســاب ها و تراکنش هایی را که فاقد شناسه ملی 

هستند، متأثر خواهد کرد.«
 کم کاری بانک مرکزی در اجرای قوانین مرتبط 

این اقــدام بانک مرکزی گرچــه از جهت حرکت در راســتای 
شفافیت اقتصادی و تقویت حکمرانی ریال، مثبت ارزیابی می شود 
اما در عمل اقدامی دیر هنگام و البته ناکافی است چرا که همچنان 
راه های فرار برای متخلفان باز اســت. برای مثال با وجود تصمیم 
بانک مرکزی برای محدودیت در تراکنش های بی هویت در بستر 
ســاتنا، همچنان متخلفان می توانند از بســتر پایا که بخش قابل 
توجه تراکنش ها از این طریق آن انجــام می گیرد، تراکنش های 

حساب های بی هویت خود را انجام دهد.
بر این اســاس اگر فردی بخواهد رفتار غیر قانونی داشته باشد، 
می تواند در بستر پایا مبالغ مورد نظر خود را بدون اینکه در انجام 
تراکنش با حساب بی هویت به مشــکلی بر بخورد، انجام دهد. این 
در حالی اســت که بانک مرکزی وظیفه داشــته تا از انجام همه 
تراکنش های بانکی فاقــد هویت جلوگیری کنــد و در این میان 
قانونگذار برای بســتن راه های فرار متخلفــان، تفاوتی هم میان 
حساب های تجاری یا شــخصی و همچنین نوع بستر انتقال پول 

قائل نشده است.
 شناسنامه دار شدن شفافیت اقتصادی می آورد

محمدرضا یزدی زاده، کارشناس اقتصادی و عضو سابق شورای 
راهبردی نظام مالیاتی کشــور در واکنش بــه تصمیم اخیر بانک 
مرکزی در گفت و گو با خبرنگار مهر گفت: حرکت به سمت ثبت 
تراکنش های بانکی و شناسنامه دار کردن تراکنش ها یعنی حرکت 

به سمت شفافیت اقتصادی که این شفافیت خود موجب کوچک 
شدن اقتصاد زیرزمینی در کشور می شود.

وی افزود: اگر بانک مرکزی واقعاً دنبال شفافیت اقتصادی است 
باید اقدامات زیاد دیگری را انجام دهد، بانک مرکزی به دنبال این 
است که تراکنش های بانکی را شناسنامه دار کند اما در این میان 
یک تناقض هم وجود دارد و آن تداوم اســتفاده از چک حامل در 

نظام بانکی بدون ثبت اطاعات آن در یک سامانه است.
عضو شــورای راهبردی نظام مالیاتی کشور گفت: بانک مرکزی 
بر اساس قانون جدید چک دو سال فرصت داشته که چک حامل 
بدون ثبت الکترونیک را متوقف کند اما این کار را نکرد و حاا هم 

که به دلیل شرایط کرونا آن را عقب انداخته است.
یزدی زاده با بیان ســهم باای انتقال پــول مبتنی بر چک های 
حامل عنوان کرد: برخی اوقات یــک چک حامل به اندازه چندین 
تراکنــش ارزش دارد که بر این اســاس چک حامــل بدون ثبت 
اطاعات آن عماً یک »شبه پول« است که مبادات زیر زمینی را 

تسهیل می کند و قاعدتاً هیچ جا ثبت هم نمی شود.
وی درخصوص الزامــات حکمرانی پول ملی در کشــور گفت: 
سیاست کنترل پول نقد و حاکمیت پول در کشور خیلی مهم است 
اما زمانی جواب می دهد که بانک مرکزی همزمان حاکمیت شبه 

پول را هم در نظر بگیرد و بتواند آن را کنترل کند.
حرکت بانک مرکزی به عنوان نهاد ناظر بر نظام بانکی به سمت 
شناســایی کامل مشــتریان و جلوگیری از انجــام تراکنش های 
بی هویت که مبدا و مقصد آن مشخص نیست، امری پسندیده است 
که با توجه به احکام قانون بودجه ســال ۹8، دیر شروع شده است 
در این میان اما ازم تا بانک مرکــزی برای تقویت حکمرانی ریال 
از انجام هرگونه تراکنش بی هویت به صورت کامل جلوگیری کند 
تا ضمن ایجاد شفافیت اقتصادی، بسترهای فساد و مبادات غیر 

قانونی نیز از بین برود.

 فیروزآبادی: دسترسی متفاوت به اینترنت را برای ۴ دسته خبرنگاران، پزشکان، دانشجویان و حوزه های علمیه تعریف کرده ایم
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بیانیه کوین نیک درباره اخبار و حواشی اخیر
تغییری در قوانین مبادات

 ارز دیجیتال رخ نداده است
کوین نیک، با انتشار بیانیه ای در واکنش به اظهارنظرهای 
اخیر درباره ممنوعیت تبادل رمزارزها، اعام کرد که تا کنون 
هیچ تغییری در شــرایط و قوانین مبــادات ارز دیجیتال 

صورت نگرفته است.
فنــاوران- در بیانیــه کوین نیــک آمــده اســت: 
»استارتاپ های حوزه فناوری مالی و به ویژه ارزهای دیجیتال 
همواره تاش کرده اند ضمن رعایت قوانین جاری کشور، در 
مسیر نوآوری، ارتقای اقتصاد کشور و کمک به مردم فعالیت 
کنند. کوین نیک نیز از این قاعده مســتثنی نبوده و از ابتدا 
زیربنــای فعالیت ما حرکت در راســتای قوانین جمهوری 

اسامی ایران بوده است.«
این بیانیه می افزاید: »از زمان شروع فعالیت کوین نیک 
به شکل رســمی، الزامات قانونی فعالیت در حوزه ارزهای 
دیجیتال را انجام داده ایم. همچنین به عنوان یک شــرکت 
فعال در زمینه خرید و فروش ارز دیجیتال، همواره شفافیت 
مالی را در دستور کار خود قرار داده ایم. رسالت ما این است 
که با رعایت تمام و کمال قوانین جمهوری اسامی به حرکت 
خود ادامه دهیــم و برای قانونمند ســازی این حوزه و رفع 
نیاز مردم تمام توان مان را به کار بگیریم. یکی از مهم ترین 
تاش های مجموعه کوین نیک در این راستا، احراز هویت 
دقیق و بدون اغماض کاربران بوده اســت تا از هیچ منشــا 

غیرقانونی سرمایه ای وارد سیستم مالی ما نشود.«
کوین نیک تاکیــد کرده اســت: »باتوجه بــه ماهیت 
غیرمتمرکز بودن ارزهای دیجیتال، هیچ ابزار بیرونی برای 
مسدود کردن و دسترسی به ســرمایه در باکچین وجود 
ندارد و عما ایــن کار غیرممکن اســت. از طرفی ارزهای 
دیجیتال کاربــران پلتفرم کوین نیــک مارکت، به صورت 
ذخیره سازی سرد نگهداری می شــود و بابت بلوکه شدن 
ســرمایه کاربران محترم، جای هیچ نگرانی نیست و همه 

چیز طبق روال گذشته درحال انجام است.«
این بیانیه، اخبار ممنوعیت تبــادل ارزهای دیجیتال را 
فضاسازی رسانه ای  دانسته  و دلیل چنین اتفاقاتی را عدم 
وجود صنف مشخص برای این حوزه و نبود هماهنگی بین 

نهادهای تصمیم گیرنده عنوان کرده است.
کوین نیک با اشاره به بیانیه بانک مرکزی که اعام کرده، 
ســایت های مبادله رمزارزها مجوز ندارند، می افزاید:»نبود 
مجوز به خاطر آن اســت که اصوا هیچ قانــون و مجوزی 
تصویب نشده است... اما این خا قانونی به این معنی نیست 
که مجموعه کوین نیک در راســتای قانــون فعالیت نکند؛ 
ما همواره به وظایف قانونی خــود پایبند بوده  و با نهادهای 
قانون گذار از جمله بانک مرکزی همکاری های ازم را انجام 
داده ایم.« در پایان این بیانیه نیز تاکید شده که تاکنون هیچ 
تغییری در شــرایط و قوانین مبادات ارز دیجیتال اتفاق 

نیفتاده است.

پنجره

3
بخش خصوصی

هشدار یک کارشناس درباره تبعات مصوبه مجلس

قیمت اینترنت از مجلس حرف شنوی ندارد
کارشناس ارتباطات و فناوری اطاعات با انتقاد از مصوبه مجلس در خصوص اینترنت 

در مورد عواقب این مصوبه و گران شدن اینترنت هشدار جدی داد.
ایرنا- محمد کشوری در مطلبی که در ویرگول منتشر کرده است، نوشت: 10  درصد 
افزایش حق السهم معادل 50 درصد سود عملیاتی اپراتورهای همراه می شود. مگر ممکن 
است یا چرخش قلم حضرات یک باره 50 درصد سود یک شرکت خصوصی که بعضا در 
بورس هم هستند و سهامدران مردمی هم دارند را از او بگیرید و همزمان او را از افزایش 

قیمت منع کنید؟
وی افزود: از باب اتمام حجت چند نکته ای را در مورد این مصوبه عرض میکنم تا سال بعد 
که دولت فعلی رفت و عطش برخورد این چنینی برخی نمایندگان با موضوعات تخصصی 
فروکش کرد، نگویند کسی نگفت و نمی دانستیم تبعات این مصوبه به کجا خواهد کشید. 

نگویند ما که گفته بودیم نباید اینترنت گران شود پس چرا شد.
 مصوبه جدید چه می گوید؟

نمایندگان بند »ی« تبصره 6 ایحه بودجه 1400 را به تصویب رساندند که براساس 
آن، کارور )اپراتور(های ارائه دهنده خدمات مخابراتی، عاوه بر قیمت هر پیامک مبلغ ده 
)10( ریال از استفاده کنندگان خدمات مزبور دریافت و به حساب درآمد عمومی ردیف 

160154 نزد خزانه داری کل کشور واریز کنند.
درآمد حاصله متناسب با وصول تا سقف هزار میلیارد ریال جهت اجرای مواد )5( و )8( 
قانون حمایت از حقوق معلوان مصوب 13۹6/12/20 و ساماندهی کودکان کار و خیابانی 

در اختیار سازمان بهزیستی ردیف 131500 قرار می گیرد.
حق اامتیاز و حق السهم دولت از کارور )اپراتور( های ارائه دهنده خدمات مخابراتی به 
میزان 10 درصد افزایش یافته و به حساب درآمد عمومی ردیف 130404 نزد خزانه داری 
کل واریز می شود و کارورهای ارائه دهنده خدمات اجازه افزایش تعرفه اینترنتی مصرفی 

را در سال 1400 ندارند.
منابع حاصل مازاد بر شصت و نه هزار و هشتصد میلیارد ریال در ردیف 130404 صرف 

موارد زیر می شود:
توسعه زیرساخت اینترنت ثابت پرسرعت توسط شرکت مخابرات ایران که امکان ارائه 
سرویس های صوت و تصویری پیشرفته را داشته باشد. اینترنت ثابت پرسرعت می بایست 
امکان رقابت و مقابله با تهدیدات اینترنت ماهواره ای توسط کشورهای خارجی دیگر در 

حریم کشور را داشته باشد.
 حمایت از تولید محتوا در فضای مجازی

 پروژه ها و طرح های مرتبط با فضای مجازی تحت نظــارت و راهبرد مرکز ملی و در 
راستای مصوبات شورای عالی فضای مجازی به خصوص »طرح کان و معماری شبکه 
ملی اطاعات« مصوب شهریور 13۹۹ با اولویت بومی سازی تجهیزات و خدمات امنیت و 

سالم سازی، ذخیره سازی و پردازش کان داده ها
 وزارت ارتباطات و فناوری اطاعات مکلف اســت در چارچوب الزامات شورای عالی 

فضای مجازی تا پایان سال 1400 شبکه ملی اطاعات را اجرا کند.
 مسوولیت صدور مجوز و تنظیم مقررات صوت و تصویر فراگیر و نظارت بر آن، منحصراً 
بر عهده سازمان تنظیم مقررات صوت و تصویر فراگیر)ساترا( سازمان صدا و سیما است و 
متناسب با توسعه زیرساخت اینترنت ثابت پر سرعت، سازمان صدا و سیما موظف به ارائه 

محتوای تولیدی خود در این بستر است.
وزارت ارتباطات و فناوری اطاعات مکلف است به نحوی سیاستگذاری کند که توسعه 
اقتصاد دیجیتال بر بستر شبکه ملی اطاعات دارای مزیت های مالی و اقتصادی قابل توجه 

نسبت به توسعه آن در خارج از شبکه ملی اطاعات باشد.

اما در ادامه بخشی از مهمترین ایرادهای این مصوبه جدید را که به اصطاح اصاح و 
تکمیل شده مصوبه پیشین است به صورت خاصه در هفت نکته اشاره میکنم.

 اول: خود را برای شکایت و دعوای مفصل حقوقی با اپراتورها در سال 1٤00 
به دلیل تخلف از قرارداد آماده کنید.

همانطور که مکرر گفته شــد، قرارداد دولت با اپراتورهای مخابراتی از جمله شرکت 
ایرانســل یا مخابرات ایران، قرارداد معتبری است که بر اســاس نص صریح قانون و در 
چارچوب مصوبات مجلس با اپراتورها منعقد شده است؛ به عنوان نمونه, مبنای قانونی 
پروانه فعالیت اپراتور دوم )ایرانســل( قانون مصوب مجلس در سال 84، تحت عنوان 
موافقتنامه پروانه شبکه و خدمات ارتباطات سیار است که صراحتاً در ماده 11 آن نرخ 
تسهیم درآمد ایرانسل با دولت 28.1% تعیین شده و طبق آن دولت نهم در سال 85 برای 
شرکت ایرانسل پروانه ای صادر کرده به مدت 15 سال قابل تمدید به مدت 10 سال دیگر 
که طبق نص صریح ماده 4-3 آن قرارداد امکان تغییر حق السهم بدون موافقت طرف دوم 

)شرکت ایرانسل( ممکن نخواهد بود.
همچنین دقت کنیم که رقم 28.1 درصد سهم دولت در قرارداد ایرانسل سهم دولت از 
»درآمد« است نه از سود. 28.1 از درآمد معادل رقم هنگفتی از سود خالص اپراتور است 
که هر ساله با افزایش درآمد اپراتور، رقم ریالی سهم دولت هم به شکل تصاعدی افزایش 
می یابد و این نیست که تصور شود چون 15 ســال قبل منعقد شده اان به دلیل تورم 

نیازمند بازنگری است!
قطعاً شرکت ایرانسل و بقیه اپراتورها از دولت و وزارت ارتباطات بابت این عهدشکنی 
آشکار و بهم زدن قرارداد شکایت خواهند کرد و از آنجا سال 1400 شرکت ایرانسل باید 
پروانه خود را تمدید کند چه بسا دعوای حقوقی مزبور –که با تصویب این قانون معلوم 
نیست چه سرانجامی خواهد داشت - منجر به اخال در ارائه خدمات به حداقل 40 میلیون 

مشترک اینترنت پرسرعت این اپراتور شود.
البته در متن قانون حتی این هم گفته نشــده این قانون برای اپراتورهایی است که 
قراردادشان در سال 1400 تمام می شود بلکه به صورت عمومی برای همه اپراتورهاست. 
این مساله جدای از تبعاتی نظیر تاثیر منفی بر روی امنیت سرمایه گذاری در کشور است و  
امنیتی که تعهدات دولت ایران را در مقابل سرمایه گذاران داخلی و خارجی زیر سوال برده 
و بی اعتبار می کند و تا سال ها به به عنوان یک نمونه برجسته از عهدشکنی اقتصادی در 

حوزه سرمایه گذاری یاد خواهد شد.
 دوم: رقابت سالم در بازار اینترنت به هم خواهد خورد

فرض کنیم قانون تصویب شد و دولت به امر مجلس پول را هم از همراه اول و ایرانسل و 

شاتل و آسیاتک و های وب و مخابرات ایران گرفت )چون در متن ذکر شده حق السهم همه 
اپراتورهای مخابراتی زیاد می شود نه فقط همراه اول و ایرانسل( و داد به شرکت مخابرات 
ایران تا اینترنت پرسرعت توسعه دهد. چی شد؟ یک لحظه صبر کنید! چرا بدهد به شرکت 
مخابرات ایران؟ مگر شرکت مخابرات یک شرکت خصوصی نیست؟ چرا مثاً به ایرانسل 
و شاتل و..ندهد؟ مبنای قانونی این تبعیض چیست؟ اگر دغدغه توسعه شبکه دارید چرا 
داکت و سیم مسی که سالهاست بسیاری کارشناسان می گویند؛ در جریان خصوصی سازی 
به اشتباه به مخابرات واگذار شد را با تصویب قانون در اختیار سایر شرکتها قرار نمی دهید تا 
با خروج این بخش از انحصار نصب فیبرنوری توسط بقیه شرکت های خصوصی و اینترنت 

پرسرعت توسعه پیدا کند؟
 سوم: اینترنت ماهواره ای؟ سوراخ دعا را گم کرده اید آقایان!

حمایت از شرکت مخابرات برای مقابله با اینترنت ماهواره ای هم از آن حرف های عجیب 
است؛ بله ما نیازمند سرمایه گذاری جدی در زیرساخت های ثابت هستیم اما اوا این امر 
با تقویت انحصار شرکت مخابرات ممکن نیست؛ این بودجه هنگفت انحصار مخابرات را 
تقویت خواهد کرد. ثانیا چه ربطی به اینترنت ماهواره ای دارد؟ بودجه ماهواره مربوط به 
سازمان فضایی است نه شرکت مخابرات. ثالثا اگر اینترنت ماهواره ای تهدید است به خاطر 
سیاست های غلط فیلترینگ و محدودیت های من درآوردی است. مگر با حمایت های 
یکطرفه و دادن بودجه به صدا و سیما بساط تلویزیون های ماهواره ای جمع شد که حاا 

همان نسخه را برای اینترنت ماهواره ای می پیچید؟
 چهارم: ارتباط ساترای صدا و سیما با بودجه هنگفت ۷-8 هزار میلیارد 

تومانی چیست؟
در اینجا نمی خواهم وارد بحث کارشناسی نحوه رگواتوری سازمان ساترا )زیر 
مجموعه صدا و سیما( شوم. اما اوا وظایف و اختیارات این سازمان نیازمند تصویب 
قانون است و با یک خط مصوبه نه تنها مشــکل این سازمان و محتوای فضای 
مجازی حل نمی شود بلکه صرفا ابهامات بیشتر می شود. ثانیا بند 5-2 مصوبه 
چه ربطی به این بودجه هنگفت 7-8 هزار میلیارد تومانی که بناست اضافه بر 
6.۹ هزارمیلیارد تومان پیش بینی شده دولت محقق شود دارد؟ اصا مگر نظارت 
بر محتوای VoD و فضای مجازی )که هم اکنون ساترا انجام می دهد( نیازمند 
پول هنگفت است؟ مگر بناست خودش برنامه سازی کند؟ اصا طبق کدام قانون 
وظایف و اختیارات؟ اول قانونش را مصوب کنید بعد بودجه عظیم بدهید. چرا 

سرنا را از سر گشاد می نوازید حضرات؟
 پنجم: فرمودید اینترنت گران نشود؛ همانقدر که مرغ و گوشت از شما 

حرف شنوی داشت، اینترنت هم دارد!
 10 درصد افزایش حق الســهم معادل 50 درصد سود عملیاتی اپراتورهای 
همراه می شود. مگر ممکن است یا چرخش قلم حضرات یکهو 50 درصد سود 
یک شرکت خصوصی که بعضا در بورس هم هستند و سهامدران مردمی هم 
دارند را از او بگیرید و همزمان او را از افزایش قیمت منع کنید مگر می شود؟ یکی 
از نمایندگان محترم )آقای قاضی زاده نماینده فریمان( در برنامه تلویزیونی عیار 
که بنده نیز حضور داشتم، گفتند اپراتورها ضرر نمی کنند تنها از سودشان کم 
می شود! نه خیر بفرمایید عددی بگذارید که ضرر هم بکنند! مگر سود یک شرکت 
حساب و کتاب ندارد که یکباره نصف شود و سهامداران را با زور قانون و یک بند 
»ارائه دهنده خدمات اجازه افزایش تعرفه اینترنتی مصرفی را در سال 1400 

ندارند.« واکنش نشان ندهند؟
و در آخر؛ گوش اگر گوش من و ناله اگر ناله توست، آنچه البته به جایی نرسد، فریاد است.
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گسترش خدمات »دکتردکتر«
 در حوزه پزشکی آناین

استارت آپ دکتردکتر خدمات خود را عاوه بر پزشکان متخصص 
و فوق تخصص، در حوزه های جدید ســامت دیجیتال نیز توسعه 

می دهد.
آی تی من- دکتردکتر به عنوان یکی از استارت آپ های پیشرو 
در حوزه نوبت دهی آنایــن و همکاری با پزشــکان متخصص و 
فوق تخصص، در حال حاضر با حدود 7000 پزشک و کلینیک معتبر 
همکاری دارد و بالغ بر 25 تخصص پزشکی را پوشش می دهد. این 
استارت آپ به تازگی قصد دارد برنامه های جدیدی را در حوزه های 
نوین ســامت دیجیتال آغاز کند که شــامل نوبت دهی پزشکان 
عمومی، اعزام پزشک و پرستار به منازل، خدمات آزمایشگاه در منزل 

و مشاوره تلفنی با همه پزشکان است. 
استارت آ پ دکتردکتر سال ۹4 با مدیریت و بنیانگذاری علی 
سریزدی راه اندازی شد. این استارت  آپ به تازگی تغییراتی را در 
سطوح مدیریتی و سرمایه گذاران داشته اســت. در اواسط سال 
۹۹ شهریار شرافتی به عنوان مدیرعامل دکتردکتر انتخاب شد و 
کار خود را با رویکردی جدید و تغییرات خدمات آغاز کرد. پیش از 
آن و در اواخر سال ۹8 گروه مدیریت سرمایه لیان از سرمایه گذاری 
خود در این استارت آپ خبر داده بود.  شهریار شرافتی، مدیرعامل 
دکتردکتر، در مورد خدمات جدید این اســتار ت آپ می گوید: ما 
اعتقاد داریم که هر فردی در هر جایی و هر زمانی حق دارد به پزشک 
مورد نیاز خود دسترسی داشته باشد و بتواند از خدمات و مشاوره 
پزشکی بهره مند شود. بر این اســاس، سرویس ارتباط مستقیم 
کاربران با پزشکان را راه اندازی کردیم تا هم به شکل تلفنی و هم 
به صورت متنی بتوانند با پزشک خود در ارتباط باشند. مدیرعامل 
دکتردکتر در مورد برنامه های آینده این اســتارت آپ می گوید: 
رویکرد جدید دکتردکتر مبتنی بر ارائــه خدمات عمومی حوزه 
سامت دیجیتال و مشاوره های پزشکی آناین است، ضمن اینکه 
حفظ و توسعه همکاری  با پزشکان متخصص و فوق تخصص هم 
مانند گذشته در اولویت های این استارت آپ است. دکتردکتر، از 
ســال ۹4 فعالیت خود را به عنوان یکی از استارت آپ های حوزه 
سامت دیجیتال ایران و با هدف ارائه  راهکارهای نوآورانه و آناین 
در زمینه نوبت دهی به بیماران آغاز کرد. گستردگی و پوشش وسیع 
خدمات دکتردکتر شامل تمامی استان ها و بسیاری از شهرهای 
ایران می شود. با جذب سرمایه، اســتارت آپ دکتردکتر در حال 
حاضر برنامه های خود را برای فعالیت در حوزه های جدید سامت 

دیجیتال شروع کرده است.

New Tab

دریچهدریچه
ورود سازمان ملی استاندارد
 به تعیین تکلیف کااهای اساسی

فناوران- رییس سازمان ملی استاندارد ایران عمده دایل رسوب کاا در گمرکات را مشکات ثبت سفارش، عدم انطباق با استانداردها، معطلی در فرآیند گمرکی و 
آزمایشگاهی، عدم واریز کارمزد خدماتی عنوان کرده و وعده داده که این کااها در اسرع وقت تعیین تکلیف شوند.

گوشی های بازی محور ردمجیک
 در راه است

شرکت نیوبیا از عرضه دو گوشــی قدرتمند خود به نام های 
ردمجیک 6 پرو و ردمجیک 6 اســتاندارد برای اجرای بازی های 

ویدئویی خبر داده است.
مهر- این گوشی ها جایگزینی برای گوشی ردمجیک 5 جی 
محسوب می شوند که سال گذشته به بازار آمد. گوشی های جدید 
مجهز به پردازنده قدرتمند اسنپ دراگون 888 هستند که برترین 
تراشه عرضه شده برای گوشــی های اندرویدی در سال 2021 

محسوب می شود.
ردمجیک 6 پرو و ردمجیک 6 استاندارد به ترتیب دارای حداکثر 
18 و 12 گیگابایت رم برای استفاده کاربران هستند. این رقم در 

مورد حافظه داخلی به ترتیب به 512 و 256 گیگابایت می رسد.
یکی از مزایای این دو گوشی بهره مندی از سیستم خنک کننده 
چند بعدی است که از گرم شدن بیش از حد دمای اجزای سخت 
افزاری گوشی جلوگیری کرده و متشکل از یک محفظه گردش 
بخار مینیاتوری، یک فن پرسرعت و یک تونل باد برای کمک به 

خروج هوای گرم است.
هر دو گوشی دارای نمایشــگرهای 6.8 اینچی با دقت 1080 
در 2400 پیکسل بوده و نرخ تازه سازی صفحه آنها به 165 هرتز 
می رسد. ردمجیک 6 استاندارد دارای باتری 5050 میلی آمپری و 

ردمجیک 6 پرو دارای باتری 4500 میلی آمپری است.

اوپو بزرگ ترین گوشی ساز چین شد
اوایل سالجاری میادی اوپو به بزرگ ترین تولیدکننده 
گوشی در کشور چین تبدیل شد و ویوو هم در جایگاه دوم 
قرار گرفت. هواوی و شیائومی  و اپل نیز در رده  های بعدی 

قرار گرفته اند.
آی تی من- در سه ماهه اول سال 2021، اوپو با کسب 21 درصد 
از بازار موبایل کشور چین، به بزرگ ترین تولیدکننده گوشی در 
این کشور تبدیل شد؛ درمقابل، هواوی بخش زیادی از سهم بازار 

چین را از دست داد.
ژانویه 2021، اوپو و ویوو به ترتیب حــدودا 21 و 20 درصد از 
سهم بازار موبایل چین را در اختیار داشته اند. بعد از این دو شرکت، 
هواوی و شــیائومی و اپل در رده های سوم تا پنجم جای گرفته و 
روی هم رفته، 16 درصد از بازار چین را ازآنِ خود کرده اند. کاهش 
سهم هواوی کاما محسوس است؛ زیرا این شرکت در سه ماهه 
دوم ســال 2020 نزدیک به 46 درصد بازار چیــن را در اختیار 
داشت. گفتنی است تحریم  های آمریکا باعث شد هواوی شرکت 

آنر را هم بفروشد.
فروش گوشی های اوپو درمقایسه با ماه گذشته 33 درصد و در 
 مقایسه  با سال گذشته 26 درصد افزایش پیدا کرده است. اوپو در 
سه ماهه چهارم سال 2020 تنها 16 درصد از بازار کشور چین را 

از آن خود کرده بود.
یکی از دایل موفقیت اوپو عرضه گوشی های میان رده باکیفیت 
محسوب می شود. گوشی های میان رده این شرکت با تراشه هایی 

قدرتمند و باتری حجیم راهی بازار شده اند.

New Tab

رابطرابط

موبایل 3/۵

اپ گالری هواوی 
در بین 3 فروشگاه برتر دنیا رفت

هواوی با توسعه فروشــگاه اپ گالری جایگاه خود را در 
بین 3 فروشگاه برتر برنامه دنیا تثبیت کرده و موفق شده 

تا حد زیادی به اهداف از پیش تعیین شده خود برسد.
آی تی من- در حــال حاضر این پلتفــرم بیش از 2,3 
میلیون توســعه دهنده ثبت شــده دارد که نشان دهنده 
77 درصد رشــد از سال گذشته اســت. این یعنی میزان 
رشد برنامه های این پلتفرم از لحاظ کمی و کیفی سرعت 

باایی دارد.
مخاطبان آن در سراسر جهان، به بیشتر از 530 میلیون 
کاربر فعال ماهانه رسیده اســت، که خبری خوش برای 
توسعه دهندگان نرم افزار در سراسر دنیا است. حاا بازاری 
 App مطمئن با تعداد کاربر )مشــتری بالقوه( از طریق

Gallery در دسترس قرار گرفته است.
بد نیست بدانید که تعداد کل دانلود برنامه در این پلتفرم 
به تعداد 384,4 میلیارد بار دانلود در سال 2020 رسیده 
که 174 میلیارد بیشتر از سال قبل اســت. اعداد و ارقام 
رشد فروشــگاه App Gallery به شکلی خارق العاده در 

حال رشد است.
در میان بخش های مختلــف این فروشــگاه، بازی ها 
بیشترین رشد را تجربه کرده  و در مقایسه با سال گذشته، 
500 درصد رشد داشته اند. این آمار و ارقام جدید، دقیقا 
یک ســال پس از معرفی و رونمایــی AppGallery به 
صورت رسمی و تشریح چشــم انداز هواوی برای ساخت و 
توســعه آن به عنوان یک پلتفرم توزیع برنامه های جدید، 

منتشر شده است.
برای پی بردن به بزرگی بازار چین به عنوان دومین بازار 
کااهای مصرفی دنیا، کافی است به اعداد و ارقام نگاهی 
داشته باشیم. بیشتر از ۹04 میلیون کاربر اینترنت با میزان 
دانلود بیش از 100 میلیارد برنامــه در بازار چین حضور 
دارند و فروشگاه App Gallery هواوی خدمات دهی به 

بخش بزرگی از این کاربران را بر عهده دارد.
فقط در یک سال گذشته، هواوی به بیش از 100 شرکت 
خارجی کمک کرده تا به بازار رو به رشد برنامه های موبایل 
در چین وارد شده و سهمی از سود سرشار آن داشته باشند.

برنامه  ای مانند PicsArt را می تــوان به عنوان یکی از 
نخستین برنامه هایی معرفی کرد که از موقعیت و جایگاه 
هواوی در بــازار موبایل چین اســتفاده کرده اند. در حال 
حاضر این برنامه توانسته بیشتر از 300 میلیون دانلود را 

در سرزمین چین، تجربه کند.
همچنین برنامه های دیگری همانند FaceTune 2 و 
Mondly با 2,2 میلیون و 350 هزار دانلود، موفقیت های 

مشــابهی را تجربه کرده اند. البته این پلتفرم به بیشتر از 
10 هزار برنامه چینی هم کمک کرده اســت تا بتوانند به 
بازارهای خارج از کشــور هم دسترســی پیدا کنند که از 
 Night of Full Moon و Rise میان آن ها می توان به

اشاره کرد.

New Tab

پیامکپیامک

کدام اقام مشمول ثبت در سامانه همتا هستند؟

ساعت های هوشمند و تبلت در صف رجیستری
بر اساس مصوبه اخیر مجلس، از سال آینده تبلت و 
ساعت های هوشمند باید رجیستر شوند. در شرایطی 
رجیســتری ســاعت های هوشــمند و تبلت اجباری 
می شــود که این طرح با تمامی حواشی که داشته تا به 
روز قبل بر بازار موبایل تاثیرات گوناگونی گذاشته است. 
قرار است از سال آینده این تاثیرات روی بازار تبلت ها و 
ساعت های هوشمند نیز اتفاق بیفتد چرا که با مصوبه 
جدید مجلس، این تجهیزات نیز باید در ســامانه همتا 

ثبت شوند.
برای بررسی جزییات اجرایی شــدن این مصوبه به 

گفتگو با یکی از کارشناسان سامانه همتا نشستیم.
سلطانی کارشناس سامانه همتا در گفت وگو با باشگاه 
خبرنگاران در خصوص رجیســتری برخــی از اقام 
الکترونیکی به غیر از تلفن همراه گفت: طرح رجیستری 
تلفن همراه از ســال ۹6 شــروع شــده و این طرح در 
گام اول تا اردیبهشــت ۹7 تنها مختص به رجیستری 
تلفن های همراه بوده است. اما از آبان ۹7 زیر ساخت ها 
برای رجیستری سایر تجهیزات و ادوات سیم کارت خور 

نیز در نظر گرفته شد.
او در خصوص روند ورود تلفن های همراه و تجهیزات 
الکترونیکی توضیح داد: در مجموع ادوات الکترونیکی 
وارداتی از طریق دو مجرا وارد کشــور می شوند، تلفن 
همراه هایی که طریق قانونی وارد کشــور می شــوند و 
عوارض آن پرداخت می شود و در نتیجه ارایه خدمات 
آنتن دهی برای این دســته از اقام تعریف شده است؛ 
بنابراین اســتفاده کنندگان از این دستگاه بدون هیچ 
خلل و مشکلی می توانند از این تجهیزات استفاده کنند.

به گفته کارشــناس ســامانه همتا با اجرایی شدن 
رجیســتری، قاچاق تلفن همراه به صفر نزدیک شده 
و در حال حاضر بیش از ۹0 درصــد تلفن های همراه 
موجود در کشــور از درگاه قانونی وارد کشور می شوند 
که پیش از اجرایی شدن رجیستری زیر 10 درصد بوده 
است. همچنین در حال حاضر نزدیک به ۹8 درصد از 

تلفن های همراه موجود در بــازار ایران از رویه تجاری 
وارد کشور می شوند و حدود 2 درصد نیز به عنوان کاای 
همراه مسافر وارد می شــود؛ که البته پیش از اجرایی 

شدن رجیستری این عدد زیر 10 درصد بوده است.
سلطانی افزود: در بهمن ماه امسال حدود 2 میلیون 
تلفن همراه از طریق رویه تجاری وارد کشــور شده و 
نزدیک به 20 هزار تلفن همراه هم از رویه مسافری وارد 

کشور شده است.
کارشناس سامانه همتا با بیان اینکه مهم ترین کارکرد 
رجیســتری کاهش میزان قاچاق بوده اســت، گفت: 
براســاس مصوبه اخیر مجلس در خصوص رجیستری 
تجهیــزات الکترونیکی، از ســال آینده ســاعت های 
هوشــمند، تبلت، بارکدخوان هــا و مبدل های تبدیل 
تلفن ثابت به سیار که ســیم کارت می خورند باید روند 
رجیســتری را طی کنند تا خدمات مخابراتی به آن ها 

ارایه شود.

او افزود: در حال حاضر 200 تــا 250 میلیون دار 
تجهیزات الکترونیکی به غیر از تلفــن همراه نیاز بازار 
اســت که ۹5 درصد آن از طریق قاچاق وارد کشــور 
می شود که فاقد گارانتی و استاندارد های ازم سازمان 

تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی هستند.
ســلطانی در ادامه گفت: از مهم تریــن کارکرد های 
اجرایی شدن رجیستری ســایر تجهیزات الکترونیکی 
از جمله ساعت های هوشــمند و تبلت کاهش قاچاق و 
افزایش درآمد دولت است، چرا که پیش از این عوارضی 

برای این دسته از کاا ها پرداخت نمی شد.
کارشناس سامانه همتا روند رجیستری را این گونه 
شرح داد: به طور کلی رجیستری از طریق رویه تجاری 
توسط بازرگانانی که ثبت ســفارش انجام می دهند و 
مدل کاا را اعام می کنند انجام می شود. در این رویه 
کدشناسه )IMEI( را به همتا اعام می کنند و در نتیجه 
دســتگاه مجاز به دریافت آنتن و خدمات می شوند. در 

رویه مسافری که کاا همراه مسافر وارد کشور می شود 
کد شناسه از طریق مسافر به گمرک اعام و عوارض آن 

پرداخت می شود.
او افزود: در غیر این صورت کاا هــا و تجهیزاتی که 
اظهار نشوند و در سامانه ثبت نشوند، قاچاق محسوب 
می شوند و خدمات اپراتوری به آن ها ارایه نخواهد شدو 
بنابراین با اســتفاده کنندگان از این تجهیزات برخورد 
سخت گیرانه می شــود؛ بنابراین پس از اباغ و اجرایی 
شدن مصوبه مجلس، اگر این کاا ها از رویه قانونی وارد 

کشور نشوند، خدمات آنتن دهی نیز نخواهند گرفت.
به گفته این کارشــناس ســامانه همتا مصوبه اخیر 
مجلس در حوزه رجیستری پس از اباغ به دستگاه های 
مربوطه اجرایی می شــود. همچنین بی شک پیش از 
اجرایی شدن از طریق درگاه های اطاع رسانی سامانه 
همتا و رسانه های مختلف مقررات و شرایط ازم اطاع 

رسانی می شود.
ســلطانی در پایان گفــت: در حال حاضر )اســفند 
۹۹( رجیستری ســاعت های هوشــمند و تبلت های 
سیم کارت خور الزامی نیست، اما پس از اجرایی شدن این 
مصوبه در سال آینده )1400( خریداران این دستگاه ها، 
باید پیش از نهایی کردن خرید خود اصالت دستگا ه را 

از طریق سایت و یا سامانه *7777# استعام کنند.
کام آخــر اینکــه از بهار ســال کلیــه خریداران 
 IMEI ساعت های هوشــمند و تبلت که دارای شناسه
)ســاعت های هوشــمند با قابلیت نصب سیم کارت( 
هستند باید اقدام به پرداخت عوارض گمرکی دستگاه و 
رجیستری آن کنند؛ بنابراین از این پس اگر دستگاهی 
را به عنوان ساعت هوشــمند رجیستر شده خریداری 
کردیــد حتما از قبل اســتعام اصالت آن را بررســی 
کنید. تمامی دستگاه هایی که از شبکه ارتباطات سیار 
اســتفاده می کنند و در واقع قابلیت مکالمه یا ارسال 
 پیامک دارند حتما شناسه IMEI دارند که شامل این

 طرح هستند.

قیمت موبایل افت کرد
بازاربازار

در اولین روز هفته بازار موبایل وارد فاز ریزشی شد 
و این ریزش قیمت ها بیشتر در انواع گوشی های برند 

سامسونگ مشهود بوده است.
خبرآناین - در حالی که بازار موبایل در هفته های 
گذشته افزایش قیمت چشمگیری را تجربه کرده است 
با آغاز هفته جاری بااخره ریزش نرخ ارز بر این بازار 

تاثیر گذاشت و ریزش قیمت موبایل آغاز شد.
 این ریــزش قیمت هــا در بین انواع گوشــی های 
سامســونگ محســوس تر بوده اســت به طوری که 
سامسونگ گلکسی آ51 روز قبل در حالی 7 میلیون 

و 600 هزار تومان قیمت خورده اســت که این تلفن 
همراه در اواخر هفته گذشــته 8 میلیون و 120 هزار 

تومان قیمت داشته است.
یا گوشی همراه سامسونگ گلکسی آ71 نیز از این 
ریزش قیمت ها در امان نمانده است و این تلفن همراه 
از ۹ میلیون و  68۹ هزار تومان در اواخر هفته گذشته 
روز قبل به ۹ میلیون و 2۹۹ هزار تومان رسیده است؛ 
در این بین گوشی سامســونگ زد فولد در این مدت 
روی 44 میلیون و 4۹۹ هزار تومان ثابت مانده است و 
اما سامسونگ زد فلیپ از 23 میلیون تومان در اواخر 

هفته گذشــته روز قبل به 21 میلیــون و 4۹۹ هزار 
تومان رسیده است.

در بین انواع گوشــی های آیفون نیــز این ریزش 
قیمت ها دیده می شــود به طوری که آیفون اس ای 
2020 از 15 میلیــون و 300 هزار تومــان در اواخر 
هفته گذشــته روز قبل به 14 میلیــون و 500 هزار 
تومان رسیده است و یا آیفون 11 در حالی روز قبل 25 
میلیون تومان قیمت خورده است که این تلفن همراه 
در اواخر هفته گذشته 25 میلیون و 800 هزار تومان 
قیمت داشته است و در این مدت اما آیفون 12 مینی 

و آیفون 12 پرومکس به ترتیب بر روی 23 میلیون و 
480 و 40 میلیون و ۹۹۹ هزار تومان ثابت مانده اند.

در بین انواع گوشی های شــیائومی  اما  رد می نوت 
۹ پرو از 7 میلیون و 80 هزار تومــان در اواخر هفته 
گذشته روز قبل به 7 میلیون و 45۹ هزار تومان رسیده 
است و یا شیائومی رد می نوت ۹ اس در حالی روز قبل 5 
میلیون و 7۹۹ هزار تومان قیمت خورده است که این 
تلفن همراه در اواخر هفته گذشته 5 میلیون و 88۹ 

هزار تومان قیمت داشته است.

��
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حمله سایبری چین و روسیه 
به آژانس دارویی اروپا

روزنامه هلندی فولکشــکرانت مدعی شد که یک آژانس 
اطاعاتی روسیه و جاسوس های چینی پشت حمله سایبری 

به آژانس دارویی اروپا در سال گذشته میادی بودند.
به گزارش ایرنا این روزنامه به نقل از منابع آگاه از تحقیقات 
در این زمینه نوشــت که چینی ها از طریق هک سامانه های 
یک دانشــگاه آلمانی به این آژانس دسترســی پیدا کردند 
درحالیکه ادعا می شود که روس ها از نواقص تایید دو مرحله 

ای ورود به سیستم آژانس دارویی اروپا استفاده کردند.
منابع آگاه مدعی شدند که هکرهای روسی به مدت یک 

ماه به سامانه های آژانس دارویی اروپا دسترسی داشتند.
روزنامه هلندی فولکشــکرانت روز شــنبه مدعی شد که 
آژانس دارویی اروپا توســط جاســوس های چینی در نیمه 
اول ســال 2020 هدف قرار گرفت که با حمله آژانس های 

اطاعاتی روسیه در اواخر سال گذشته همراه شد.  
این روزنامه هلندی اضافه کرد: آنها به دنبال این بودند که 
در کدام کشورها از واکسن کووید-1۹ شرکت فایزر و بیونتک 
استفاده می شــود و اینکه آنها چه میزان واکسن خریداری 
می کنند. آژانس دارویی اروپا واقع در آمستردام هلند 1۹ آذر 
ماه از یک حمله سایبری خبر داد که در آن اسناد مربوط به 

واکسن و داروهای کرونا بر روی اینترنت منتشر شد.
وزارت خارجه چین و روســیه از اظهار نظر در این مورد 
خودداری کردند. این درحالیســت که دو کشــور همواره 
ادعاهای غرب در مورد حمات ســایبری با عاملیت خود را 

رد کردند.
آژانس دارویی اروپا با همکاری نهادهای اجرایی اروپایی 
و هلندی تحقیقات را در آن زمان آغــاز کردند ولی هنوز به 

صورت رسمی جزئیاتی در این خصوص ارائه ندادند.

برنامه امارات برای تقویت 
مخابرات ماهواره ای

امارات قصد دارد نهاد جدیدی را برای ارتقای توانایی های 
خود در حــوزه ارتباطات ماهواره ای پیشــرفته تاســیس 
 Tawazun( کند؛ نهادی که شــورای اقتصادی تــوازن
 )Yahsat( و شرکت یاه ست )Economic Council

آن را راه اندازی خواهند کرد.
اســپاش- این نهاد قابلیت های امارات را در سه زمینه 
فناوری مخابرات ماهواره ای، مودم های ماهواره ای و همچنین 
فعال سازی ســایر محصوات ارتباطات ماهواره ای تقویت 
می کند.  یکی از پروژه های مهم نهاد جدید شــامل توسعه 
یک مودم ماهواره ای چنــد پلتفرمه برای بخش های دولتی 
و دفاعی در امارات و در ســطح بین المللی اســت. یاه ست 
می بایســت اطمینان حاصل کند که محصول نهاد مذکور، 
نیازهای مشــتریان دولتی با اهداف و راهبردهای مختلف را 

برآورده می کند.
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۱۰ گام ترسناک شبکه های اجتماعی برای کنترل ذهن کاربران
شبکه های اجتماعی با تسلط روی ذهن و کنترل مغز کاربرانشان می توانند به سادگی از 

اطاعات آن ها سوء استفاده کنند.
باشگاه خبرنگاران- با گسترش محبوبیت اینترنت بین مردم، استفاده از شبکه های 
اجتماعی توسط کاربران روز به روز بیشتر افزایش پیدا کرد، بطوریکه می توان گفت این 

روز ها همه به نوعی معتاد شبکه  های اجتماعی یا اینترنت شده اند.
رسانه های اجتماعی با سوء استفاده از آسیب پذیری های روانشناختی برای دستکاری و 
کنترل زمان ذهن کاربرانشان تاش می کنند. این موضوع ممکن است عجیب به نظر برسد، 
اما دقیقاً همان چیزی است که کارمندان سابق این شرکت ها، مانند بنی پارکر، بنیانگذار 

فیس بوک، درباره اش صحبت کرده اند.
شبکه های اجتماعی مانند شرکت های فست فود که از اشتیاق ما به چربی و نمک سوء 
اســتفاده می کنند، از عاقه و احتیاج مان به اینترنت نهایت استفاده را کرده و ذهنمان 
را کنترل می کنند. با این حال، برای سالم ماندن از حقه های شبکه های اجتماعی، باید 
نسبت به روش های آن ها هوشیار و نسبت به وابستگی خود به این پلتفرم ها محتاط باشیم.

در ادامه 10 مورد از سوء استفاده های شبکه های اجتماعی برای کنترل ذهن مخاطبان 
را بررسی کرده ایم:

10. استفاده از رنگ قرمز
رنگ قرمز همیشه با خطر و هشدار همراه است. مطالعات انجام شده بر روی دانش آموزان 
نشان می دهد که بچه ها هنگام خواندن کتابچه های آزمایشی با جلد قرمز، عملکرد بدتری 
دارند تا سیاه یا سبز. رنگ قرمز به طور ناخودآگاه با رفتار اجتنابی مرتبط است، به دلیل تأثیر 

محرک رنگ قرمز، معمواً برای عائم توقف و هشدار ها استفاده می شود.
اولین آیکون های اعان در فیس بوک آبی بودند و با سبک سایت مطابقت داشتند. در 
ابتدا، هیچ کس از این اعان ها استفاده نمی کرد تا اینکه رنگ نماد به قرمز تغییر کرد. رنگ 
آیکون قرمز آنقدر موثر بود که امروز هزاران برنامه از آیکون های قرمز برای ترغیب کاربران 

به باز کردن آن ها استفاده می کنند.
9. استفاده از تقویت کننده های مثبت برای تشویق

ایک و بازتوئیت در شبکه های اجتماعی تقویت کننده های مثبتی هستند که مردم را 
ترغیب می کنند تا به این سیستم عامل ها بروند. هنگامی که افراد این اعتبار های اجتماعی 
را دریافت می کنند، دچار هجوم دوپامین می شوند که به عنوان »مولکول پاداش« شناخته 

می شود و افراد پس از اتمام تمرین یا رسیدن به هدف نیز آن را تجربه می کنند.
8. استفاده از سیستم های پاداش متغیر

هسته اکومبنس، بخشی از مغز است که فعالیت های مربوط به ولع مصرف را کنترل کرده 
و هنگامی که پیش بینی جایزه می کند، بیشتر فعال می شود؛ و در صورتی که مشخص نباشد 
در صورت انجام کاری پاداش دریافت می شود یا خیر، این بخش از مغز فعالیت می کند. 
نمونه کاسیک دستگاهی که از سیســتم های پاداش متغیر استفاده می کند، دستگاه 
اسات کازینو است. گفته می شود که این مکانیسم باعث می شود افراد به قمار معتاد شوند. 
رسانه های اجتماعی از سیستم پاداش متغیر برای ترغیب مردم برای آمدن به سیستم 
عامل های خود استفاده می کنند. برنامه توئیتر از یک روش کشویی برای به روزرسانی 
محتوا استفاده می کند که دیگر کاربردی نیست، زیرا Twitter می تواند به طور خودکار 

محتوای جدید ارسال کند.
 تمام رســانه های اجتماعی دارای فید خبری، مانند فیس بوک و توئیتر، با مخلوط 
کردن مطالب جالب با دیگر مطالب از سیستم های پاداش متغیر استفاده می کنند. برای 
یافتن مطالب جالب، شخص باید به جست وجو ادامه دهد. پیمایش از همان روانشناسی 
ماشین های قمار استفاده می کند، زیرا افراد انگیزه بیشتری برای جست وجوی پاداش 

بعدی دارند.
 ۷. سوء استفاده از احساسات منفی

افرادی که احساســات عاطفی منفی مانند بی حوصلگی یا آســیب پذیری دارند، از 
رسانه های اجتماعی استفاده بیشتری می کنند، زیرا تعامل با رسانه های اجتماعی باعث دور 
شدن از این احساسات می شود. محققان دریافتند که افراد افسرده به دلیل نیاز به تحریک 

دوپامین و ایجاد احساسات بهتر، ایمیل هایشان را بیشتر بررسی می کنند.
به عنوان مثال، اینستاگرام ممکن است تعداد ایک ها را برای یک تصویر حفظ کند، 
احساس آسیب پذیری را افزایش دهد و سپس با عجله ناگهانی، آن ها را حذف کند. یک 
الگوریتم به طور مداوم در حال اندازه گیری میزان نرخ انتشار اطاعات تحت شرایط مختلف 

است که باعث می شود افراد بیشترین بازده را به سیستم عامل داشته باشند.
6. استفاده از پدیده ثبات اجتماعی

ثبات اجتماعی اصطاحی است که پدیده روانشــناختی که در آن افراد برای انجام 
رفتار صحیح در یک موقعیت، اقدامات دیگران را کپی و تعریف می کنند. در یک آزمایش 
کاسیک، محققان دریافتند که وقتی افراد دیگر قباً این کار را انجام دادند بیشتر با استقبال 

و تشویق رو به رو شدند.
شبکه های اجتماعی برای تشــویق به فعال ماندن در پلتفرم هایشان، به طور مداوم 
فعالیت دوستانتان را به شما یادآوری می کنند. اگر بخواهید کمی استراحت کنید، آن ها 
از FOMO شما یعنی ترس از دست دادن اعان ها، با به روزرسانی ایمیل هایتان شما را 

ترغیب به استفاده بیشتر از شبکه های اجتماعی می کنند.
تنها راه استفاده از پیام رسان در فیس بوک این است که به همه بفهمانید آناین هستید. 
فیس بوک اطمینان می دهد که شما می دانید همه دوستانتان چه زمانی فعال هستند. به 
این ترتیب، به نظر می رسد که همه از رسانه های اجتماعی به طور مداوم استفاده می کنند 

و شما نیز باید استفاده کنید، شبکه های اجتماعی از ثبات اجتماعی استفاده می کنند.
۵. استفاده از تقابل اجتماعی

در روانشناسی اجتماعی، به موضوع تفابل هنجار اجتماعی افراد اشاره شده که نوعاً 
به افرادی که با آن ها رفتار مثبتی داشته اند پاسخ می دهند. برند ها معمواً از این قاعده 
متقابل برای فروش بیشتر استفاده می کنند. به عنوان مثال، موسسات خیریه ممکن است 

برچسب های نام شخصی را برای مردم بفرستند تا به نوبه خود، کمک مالی کنند.
رسانه های اجتماعی از اشتیاق سخت گیرانه ما برای جبران نگرش مثبتی که شخصی 
به ما نشان داده سوء استفاده می کنند تا ما بیشتر با سیستم عامل های آن ها درگیر شویم. 
فیس بوک به شما امکان می دهد وقتی پیام های آن ها را می خوانید از آن ها مطلع شود و 

شما را تشویق می کند که سریع پاسخ دهید.
 ٤. استفاده از مرجع

افراد به احتمال زیاد از دستورالعمل های شخصی پیروی می کنند که به نظر خودشان یک 

مرجع است. به همین دلیل است که فروشندگان اغلب در فروشگاه های زیبایی کت های 
آزمایشی همان برند را می پوشند. اگر وب سایت یک ســازمان واقعی و به صورت حرفه ای 
طراحی شده باشد، استفاده از آن آسان است و اگر روش ساده ای برای تماس با مردم برای 
کمک در سایت وجود داشته باشد، احتمااً مردم معتقدند که یک وب سایت مرجع است. وقتی 
رسانه های اجتماعی نیز این کار را می کنند، مردم با دادن اطاعات به این وب سایت ها احساس 
راحتی و امنیت می کنند. رسانه های اجتماعی با استفاده از الگو های تاریک طراحی، شما را در 
مورد تنظیمات حریم خصوصی خود فریب می دهند. غالباً، این سایت ها قفل هایی در گوشه 
آدرسشان دارند که باعث می شود مردم احساس امنیت اطاعات کنند. مردم تصور می کنند 

که شرکت های قدرتمند در راستای منافع آن ها عمل می کنند، اما متأسفانه اینطور نیست.
3. ایجاد حس دوستی با برند ها

تمام مطالب قبلی آسیب پذیری های روانشناختی سوء استفاده شده توسط رسانه های 
اجتماعی را نشان می دهد تا شما را ترغیب کند تا آنجا که ممکن است به سیستم عامل های 
آن ها توجه و اطاعات بیشتری بدهید. رسانه های اجتماعی می خواهند از وقت، توجه و 

داده های ما سود تبلیغاتی خود را به حداکثر برسانند.
این سیســتم عامل ها با توجه به عاقه ما برند خاصی، به طور یواشکی برای ما تبلیغ 
می کنند. پست های به اشتراک گذاشته شده توسط شرکت ها در فید های خبری ما از نظر 
چیدمان از پست های به اشتراک گذاشته شده توسط دوستانمان قابل تشخیص نیستند. 

توئیت های شرکت های بزرگ در کنار توئیت های دوستان قدیمی  ما ظاهر می شود.
شاید این حرکت برند ها خنده دار به نظر برسند. همچنین به نظر می رسد که برند ها 
ما را درک کرده و به ما اهمیت می دهند. در حقیقت، این شرکت ها می دانند که کاربران 
هنگام به اشتراک گذاری و دوست داشتن محتوای یک نام تجاری، هجوم مثبت دوپامین 
را تجربه خواهند کرد. این امر منجر به وفاداری شخص به برند و افزایش سودآوری برای 

آن ها می شود.
2. جاسوسی از شما

مشهور است که رسانه های اجتماعی اطاعات شخصی ما را به سازمان های تبلیغاتی 
هدفشان، می فروشند. با این حال، سوء استفاده آن ها از اطاعات ما در همین جا متوقف 
نمی شوند. فیس بوک میزان اســتفاده کاربران از اینترنت را نیز ردیابی می کند: هر وب 

سایتی که دارای پیکسلی از فیس بوک باشد بازدید شما از فیس بوک را گزارش می کند.
این شرکت حتی اطاعات را از برنامه های دیگر مثل سوپرمارکت ها بر می دارد، بنابراین 
ممکن است آن ها بدانند صورتحساب مواد غذایی شما چگونه است. تا زمانی که تنظیمات 
حریم خصوصی خود را تغییر ندهید، Facebook موقعیت مکانی شــما را ردیابی 
می کند. به تازگی، کاربران فیس بوک کشف کرده اند که فیس بوک حتی سوابق تماس 
تلفنی و پیامکشان را نیز ثبت می کند. اطاعاتی که فیس بوک از کاربران جمع آوری کرده 
برای هدف قرار دادن ما با تبلیغات استفاده می شود. به طور نگران کننده ای، رسانه های 
اجتماعی اطاعاتی را که در مورد ما جمع آوری کرده اند تقریباً به هرکسی، از جمله عوامل 

روس می فروشند.
1. استفاده از روانشناسی برای هدف قرار دادن کاربر

روانشناسی روش بررسی شخصیت یک شخص را توصیف می کند. تحقیقات نشان داده 
که کامپیوتر ها با تجزیه و تحلیل 300 پست ایک شده توسط یکی از کاربران از فیس بوک، 
توانست شخصیت خانواده یا دوستان فرد را پیش بینی کنند. مطالعات دیگر همبستگی 
زیادی بین هوش و عاقه به رعد و برق و سیب زمینی سرخ کرده پیدا کرده اند. همچنین، 
افرادی که Hello Kitty را دوست دارند، به طور کلی از نظر اعتماد به نفس باا و از نظر 

ثبات عاطفی پایین هستند.

گوگل زیر ذره بین سازمان نظارت 
بر رقابت انگلیس قرار گرفت

سازمان نظارت بر رقابت انگلیس تصمیم دارد درباره تصمیم 
گوگل مبنی بر متوقف کردن تبلیغات مبتنی بر ردیابی افراد 
تحقیقاتی انجام دهد زیرا ممکن اســت چنیــن اقدامی غیر 

رقابتی باشد.
مهر- گوگل هفته گذشــته اعام کرد از این پس فناوری 
تبلیغاتی که مبتنی بر رصد افراد در وب ســایت های مختلف 
اســت را پشــتیبانی نخواهد کرد. این اقدام به ایجاد موجی 
علیه این شــرکت در صنعت تبلیغات منجر شد. زیرا فناوری 

تبلیغاتی گوگل در میلیون ها وب سایت استفاده می شود.
در همین راستا گروه MOW ) متشکل از ناشران اخبار و 
شرکت های تبلیغاتی( در انگلیس نامه ای به سازمان رقابت و 
بازارهای این کشور نوشته و از اقدام گوگل برای محدود کردن 

ردیابی کاربران توسط تبلیغ کنندگان انتقاد کرده اند.
این سازمان نیز تصمیم دارد در این باره تحقیقات گسترده 
ای انجام دهد. البته سازمان رقابت و بازارهای انگلیس از ماه 
ژانویه تحقیقاتی درباره این شــرکت را آغاز کرد. در آن زمان 
گوگل اعام کرده بود از ســال آینده میــادی ردیابی افراد 
با کمک کوکی های طرف ســوم را در مرورگر خود مســدود 

می کند. گروه MOWاین اقدام را غیر رقابتی خوانده بود.

فیس بوک به تبعیض نژادی 
متهم شد

وکای ســه متقاضی کار و یک مدیر فیــس بوک، اعام 
کرده اند کمیســیون فرصت های شــغلی مســاوی آمریکا 
)EEOG( دربــاره تبعیض نــژادی در اســتخدام و ترفیع 

کارمندان این شرکت تحقیق جامعی انجام می دهد.
  EEOGمهر- اجرای تحقیق سیستمیک بدان معناست که
درباره سیاست های شرکتی تردید دارد که احتمااً به تبعیض 

گسترده منجر می شوند.
این کمیســیون دولتی بــه طول معمول با واســطه گری 
اختافات را حل می کند یا اجازه می دهد شاکیان از کارفرما 
شکایت کنند. اما مقامات این آژانس چند پرونده سیستمیک 
طراحی کرده اند و بــه بازرس ها اجــازه می دهند اطاعات 
شــرکتی را تحلیل کنند که این امر احتمااً به یک شکایت 

وسیع تر و دسته جمعی منجر می شود.
اسکار ونسزی مدیر عملیات های فیس بوک و دو متقاضی 
شغلی در جوای 2020 این اتهامات را به آژانس مذکور اعام 
کرده اند. همچنین متقاضی دیگری نیز در ماه دسامبر ادعای 
خود را عنوان کرد. آنها ادعا کرده اند که فیس بوک با تکیه بر 
ارزیابی موضوعی و ترویج کلیشه های نژادی مشکل دار، علیه 

کاندیداها و کارمندان سیاه پوستان تبعیض قائل می شود.
البته آژانس مذکور اتهامات را علیه فیس بوک مطرح نکرده 
و ممکن است این تحقیقات چند ماه دیگر طول بکشد و نتیجه 

آن حاکی از عدم خطای فیس بوک در این زمینه باشد.
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روز هاى پایان سال مثل یه بازار شلوغه، همه کلى کار داریم که باید تا قبل سال نو انجام بشه و حواسمون هست 
که این میون چیزى رو گم یا فراموش نکنیم. درست مثل پدر و مادرى که تو یه بازار شلوغ محکم دست بچه شون 
رو مى گیرن مبادا که گم بشن، محک هم بیش از20 هزار کودك داره که دغدغه نجات زندگیشون نباید تو روزهاى 
پر هیاهوى پایان سال گم بشه. درسته که این روزها باید از هم دور باشیم تا سلامت بمونیم ولى بیایین با مشارکت 

در تأمین هزینه درمانى و حمایتى، دست فرزندان محک رو محکم تر بگیریم.   

تو هیاهوى پایان سال، دست بچه هاى محک رو محکم تر بگیریم

��


	fanavaran (1)
	fanavaran (2)
	fanavaran (3)
	fanavaran (4)

